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 المستخلص

 تناولت هذه الدراسة أوجه الحماية القانونية للمال العام في المملكة العربية السعودية،

وذلك للوصول إلى مدى فاعلية أوجه الحماية المقررة على المال العام، وذلك من خلال تقسيم 

في الفصل الأول، أما الفصل  العام الدراسة إلى أربعة فصول، حيث جرى بيان ماهية المال

للحديث  ي حين أن الفصل الثالث كان مخصصاًالثاني فقد تناول الحماية المدنية للمال العام، ف

عن الحماية الجنائية، انتهاءً بالفصل الرابع والأخير والذي تم فيه إيضاح الحماية الإدارية 

 . المسبغة على الأموال العامة

واتبعت الباحثة لإجراء هذه الدراسة المنهج التحليلي وذلك للبحث عن الحكم العملي 

 .حاجة للاستئناس بالقانون المصريالاستعانة بالمنهج المقارن في مواضع ال تمللقانون، وكذلك 

تكامل أنواع الحماية القانونية وقد انتهت الدراسة إلى مجموعة من النتائج وكان أهمها 

 .م إمكانية الاستغناء عن نوع منهاة، وعدية الفاعلللمال العام لتحقيق أقصى درجات الحما

حيال إصدار نظام النظر  كما انتهت الدراسة إلى عدد من التوصيات وكان من أبرزها 

المال العام في المملكة العربية السعودية ليشمل جميع أنواع الحماية القانونية يُعنى ب جامعأوحد 

 .على الأموال العامة
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Abstract 
      This study discusses the legal protections of public funds in the kingdom of Saudi Arabia, 

in order to analyze the effectiveness of the current protections mechanisms, The 

dissertation is structured and divided into four chapters. The first chapter defines ‘public 

funds’ in general, the second chapter deals with civil protection of public funds, chapter 

three is devoted to aspects of criminal protection of public funds, and ending with the fourth 

and final chapter, in which the administrative protection of public funds is covered and 

analyzed. 

      The researcher generally followed the analytical approach in developing this dissertation. 

However, with regard to certain topics, the use of the comparative method (against Egyptian 

laws) was considered more suitable. 

      The study concluded with a set of outcomes and recommendations. One of these 

outcomes was the integration of legal protection for public funds to achieve the maximum 

degree of effective protection. 

      Furthermore, The study also concluded with a number of recommendations, the most 

important of which was to consider issuing a unified law for public funds in Saudi Arabia to 

cover all legal protection of public funds. 

 

 


